
سخت گیری ها برای وام ازدواج
 ادامه دارد

گروه اقتصادی -  در شــرایطی که بانک مرکزی بر تسهیل و تسریع در 
رونــد پرداخت وام ازدواج تاکید دارد، همچنان برخی بانک ها برای دریافت 
ضامن، ســخت گیری دارند و فقط کارمند رســمی را به عنوان ضامن قبول 

می کنند.
بانک مرکزی طی ماه اخیر مجددا در بخشــنامه ای به بانک ها بر تسریع 
در رونــد پرداخــت وام ازدواج تاکید و اعلام کــرد که بانک ها باید مبتنی بر 
اعتبارســنجی متقاضیان، حداکثر با اخذ سفته از متقاضی یا یک ضامن معتبر 

نسبت به پرداخت تسهیلات اقدام کنند.
همچنین، در این بخشنامه آمده است که عدم اجرا یا تأخیر در پرداخت 
تســهیلات تخلف محسوب می شــود و قابل پیگیری در مراجع ذی صلاح 
اســت.البته، پیش از این در اوایل تابستان سال جاری رئیس جمهور به بانک 
مرکزی درباره تسریع و تسهیل پرداخت تسهیلات ازدواج دستور داد که بدین 
منظور بانک مرکزی آیین نامه ای درباره »وثایق و تضامین« و تعیین »سقف زمان 

انتظار« این تسهیلات تهیه و به بانک ها ابلاغ کرد.
طبق این آیین نامه، بانک ها باید ظرف مدت حداکثر ۱۰ روز کاری نسبت 

به پرداخت تسهیلات یاد شده اقدام کنند.
اما در این بین، با وجود تاکیدهای بسیار بر تسهیل و تسریع در پرداخت 
تســهیلات ازدواج، اعلام برخی از متقاضیان وام ازدواج به ایسنا حاکی از آن 
اســت که برخی از بانک ها همچنان سخت گیری هایی برای پرداخت این وام 

دارند و در زمینه اخذ ضامن از زوج ها فقط کارمند رسمی را قبول می کنند.
این در حالی اســت که فراهم کردن ضامن رســمی برای همه متقاضیان 
امکانپذیر نیست و این شرط جزو شرایط بانک مرکزی هم نیست. حتی پیش 
از این ارائه سفته به تنهایی، ارائه سهام عدالت، یارانه و ... جزو شرایط پرداخت 
وام ازدواج عنوان شده بود که البته بانک ها هیچ کدام این ضمانت ها را قبول 
نداشــتند و فقط ضمانت کارمند رسمی آن هم با شرایط خاص خود از قبیل 
داشــتن حقوق بالای ۱۰ میلیون تومان یا قبول فرد بازنشسته با داشتن حقوق 
بازنشســتگی ماهانه بالای ۱۰ میلیون تومان و داشــتن سن زیر 65 سال را به 
عنوان ضمانت قبول می کنند که در این میان جای سوال است متقاضیانی که 
داشــتن چنین ضمانتی برایشان مقدور نیست، چگونه باید تسهیلات ازدواج 

شان را دریافت کنند؟

اقتصادی6

گــروه اقتصــادی - رضــا 
فاطمی امین در حاشــیه جلسه هیئت 
دولت در جمع خبرنگاران با اشاره به 

گسترش روابط میان ایران و بلاروس 
اظهار کرد: اولین زیرساخت  در روابط 
میان دو کشــور موضــوع انتقال پول 

اســت که در سفر چند هفته قبل وزیر 
خارجه بلاروس به ایران تفاهم نامه ای 
امضاء شد. همچنین خط اعتباری صد 

میلیون دلاری برای کشــور بلاروس 
تخصیص داده شد که فعالان اقتصادی 
بلاروس می توانند از ایران به کشــور 
خود کالا ببرند و صادرات ما را تشویق 
و ترغیــب می کند. علاوه بر این تهاتر 

بین دو کشور را توسعه می دهیم.
وی افزود: زیرســاخت دوم در 
زمینه مسایل گمرکی است که بلاروس 
جزو کشورهای اوراسیاست و ما هم 
فعــلًا در تجارت ترجیحی اوراســیا 
حضور داریم که بازار بسیار بزرگی با 

۱۸۰ میلیون نفر جمعیت است.
فاطمی امیــن ادامه داد: ما تا الان 
پنــج دور مذاکــره کرده ایم تا به طور 

کامــل به تجــارت آزاد در این حوزه 
بپیوندیــم و دور ششــم هــم در راه 
اســت و امیدوارم به زودی الحاق ما 
بــه موافقتنامه تجارت آزاد اوراســیا 

تکمیل شود.
وزیر صنعت، معدن، تجارت با 
بیان اینکه در امر کنســولی و روادید 
هم مذاکراتی میان دو کشــور انجام 
شــده، یادآور شــد: در بخش حمل 
و نقــل یکی از خطــوط هوایی ایران 
درخواست هایی برای روابط پروازی 
داشته است. این کشور سطح صنعتی 
بالایی دارد و بســیاری از ماشین های 
تولیدشده در این کشــور در روسیه 

اســتفاده می شــود و مــا در حوزه 
 دام تراک بــه این ماشــین ها نیازمند 

هستیم.
فاطمی امیــن ادامه داد: ما برنامه 
گســترده ای در حوزه معــادن داریم 
و یــک تفاهم نامه بــرای خرید 5۰۰ 
دســتگاه دام تراک  شکل گرفته است. 
برای ساخت تجهیزات هم همکاری 
دیگری داریــم و از آنجا که به لحاظ 
دارو و تجهیــزات پزشــکی بســیار 
ســرمایه گذاری  هســتیم،  پیشرفته 
و ســاخت تجهیــزات پزشــکی در 

بلاروس را آغاز کرده ایم.
وی تاکیــد کــرد: در تجــارت 

خارجــی عــلاوه براینکــه مبلغ آن 
رو به افزایش اســت امــا تاکید ما در 
وزارتخانــه بر صــادرات کالاهای 
پیچیده اســت. یعنی کالایی که کمتر 
کشــوری صادر می کند تا قدرت ما را 

در سطح منطقه افزایش دهد.
وزیر صمت در پاسخ به پرسشی 
درباره ســند جامع ایران و بلاروس 
گفت: نقشــه راهی آماده شده که ۱6 
محــور دارد و همــه موضوعات را 
پوشــش می دهد. این نقشــه راه یک 
مــاه پیش از ســوی ما عرضه شــده 
و امیدواریــم در ســفری که رییس 
جمهوری بلاروس در اســفندماه به 

ایران دارد نهایی شود.
فاطمی امیــن دربــاره وضعیت 
بــازار لوازم خانگــی در دو ماه اخیر، 
اظهار کرد: وضعیت تولید و قیمت ها 
در بازار لوازم خانگی بســیار مناسب 
اســت. طرح فروش قسطی از فرش 
تــا مبل و تلویزیــون و دیگر لوازم با 
مبلــغ بســیار خوب تا ســقف ۱۰۰ 
 میلیون تومان تســهیلات، فعال شده 

است.   
وی افزود: محصــولات ایرانی 
لوازم خانگی به لحاظ کیفیت وضعیت 

مناســبی دارند و قیمت ها هم باثبات 
مواجه بوده و رشد تولید هم داشته ایم. 
برای این صنعت لوازم خانگی، ایران 
دیگر کوچک اســت و باید بازار آن 
را گســترش دهیم که در چند کشور 
برنامــه ســرمایه گذاری به صورت 
 مستقیم یا غیرمستقیم در حال پیگیری 

است.
وزیــر صمــت در پاســخ بــه 
پرسشــی درباره میزان ثبت سفارش 
خودرو و تامیــن ارز آن، اظهار کرد: 
یک میلیارد یورو منابع برای واردات 
خــودرو پیش بینی شــده و الان تمام 
زیرســاخت ها فراهم و ثبت سفارش 
آغاز شده است. چون این فرایند چهار 
ســال تعطیل بود واردکنندگان باید با 
طرفین خود قرارداد ببندند و امیدوارم 
به زودی شــاهد واردات باشــیم. از 
طرف دولت هیچ مانعی در این زمینه 

وجود ندارد.
فاطمی امین یادآور شد: البته در 
قانون آمده اســت که انتقال فناوری 
هم باید با واردات خودرو همراه شود 
و بــه همین دلیل مقداری کار زمان بر 
 شــده اما برای اقتصاد کشــور موثر

 است.

فاطمی امین در حاشیه جلسه دولت:

از طرف دولت هیچ مانعی برای 
واردات خودرو وجود ندارد

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: یک میلیارد یورو منابع برای واردات خودرو پیش بینی شده و الان تمام زیرساخت ها 
فراهم و ثبت سفارش آغاز شده است و از طرف دولت هیچ مانعی در این زمینه وجود ندارد.

 
گروه اقتصادی - دبیر انجمن 
کشــتیرانی اظهار داشــت: به رغم 
تلاش های زیاد بــرای هماهنگی ، 
اما طــرف روس نــگاه ملیتی دارد 
و همیــن امــر باعث می شــود که 
شــناورهای ایرانی ســرویس های 

مطلوبی دریافت نکنند.
مســعود پلمه درباره انباشت 
کالا در بنادر شــمالی و مشــکلات 
شــناورهای ایرانی برای تردد بین 
بنادر آســتاراخان و سالیانکا اظهار 
داشت: موضوع و مسئله کشتی های 
ایرانی در بنادر آستاراخان و سالیانکا 
از هم متفاوت هســتند. شناورهای 
ایرانــی در بندر آســتاراخان برای 
پهلوگیــری و تخلیه با مشــکلاتی 
مواجه هســتند که این مشــکلات 
باعث طولانی شدن توقف در بندر 
آستاراخان شــده و همین موضوع 
منجــر به این می شــود کــه تعداد 
ســرویس های تجاری با یک کشتی 
که در طی یــک ماه باید حداقل دو 

سرویس را انجام دهد، امروز با این 
مشکلات تقریبا به یک سرویس در 

ماه رسیده  است.
وی ادامــه داد: ایــن روند در 
نتیجه باعث شــده خــروج بار از 
بندر به ســمت ایــران و بالعکس 
دچــار توقــف عدیده ای شــود و 
معتقدیــم که مدیریتــی که در بندر 
آســتاراخان باید به صورت صحیح 
و هماهنگ با فعالیت تجاری انجام 
شود دستخوش چالش هایی شده که 
نیاز است که دیپلماسی اقتصادی این 
موضوع را حل و فصل کند، چراکه 
مشــکل فنی نیست. مشکل در بندر 
آستاراخان کاملا مدیریتی است اما 
هر چه پیش می رویم، به دلیل سرما، 
در مســیر یخبندان رخ می دهد و آن 
زمان علاوه بر مشــکل مدیریتی با 

مشکل فنی هم مواجه خواهیم بود. 
هر چند که امروز عمق کم آبخور و 
درفت این مشــکل را تشدید کرده  
اســت اما با توجه به این که ظرفیت 
شناورها کم است اگر یک مدیریت 
صحیح رخ دهد، این مشکلات فنی 

قابل کنترل است.
دبیر انجمن کشتیرانی در پاسخ 
بــه این ســوال که آیا این مشــکل 
مدیریتــی تنها متوجه شــناورهای 
ایرانی در بندر آســتاراخان بوده یا 
تمام کشــتی  و شناورها با این مساله 
مواجه هســتند، گفت: متاسفانه این 
مشــکل صرفا متوجه شــناورهای 
ایرانی است البته این مشکل متوجه 
بارهایی که به سمت ایران می روند 
نمی شود چراکه ممکن است بخشی 
از این بار ترانزیتی و عبوری از ایران 

باشد.
مشــکلات  دربــاره  پلمــه 
کشــتی های ایرانی در بندر سالیانکا 
و طول مســیر این بندر و اینکه چرا 
از بندر علیا در که نزدیکی این بندر 
واقع شــده استفاده نمی شود، اظهار 
داشــت: در بندر ســالیانکا علاوه 
بر مشــکل مدیریتی با مشکل فنی 
مواجه هســتیم و هر چه به ســمت 
سرد شــدن هوا پیش برویم شرایط 
تردد هم ســخت تر می شــود و در 
مســیر بندر ســالیانکا هم با مشکل 
کاهش عمق مواجه هستیم. از سوی 
دیگر  سالیانکا بندری است که تحت 
مدیریت و ســرمایه گذاری شرکت 
کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
قــرار دارد و به طور قطع از آنجایی 
که شرکت کشــتیرانی جمهموری 

اسلامی در این بندر سرمایه گذاری 
کرده، طبیعی اســت که کشــتیرانی 
خزر عملیــات تخلیه و بارگیری را 

در بندر سالیانکا انجام دهد .
وی افزود: در بندر مخاچ قلعه 
هم مشــکل موقعیــت جغرافیای 
سیاســی داغستان وجود دارد و این 
موقعیــت محدودیت هایی را برای 
فعالیت های لجستیکی در این بندر 

به وجود آورده  است.
دبیر انجمن کشــتیرانی تاکید 
کرد: معتقدم برای رفع این مشکلات 
به فعالیت بسیط دیپلماسی اقتصادی 
نیازمندیم و از این رهگذر شــرایط 

بهبود پیدا می کند.
پلمه درباره کمبود کشتی برای 
ارسال بار از بنادر شمالی و نبود خط 
منظم دریایــی علی رغم وعده های 

داده شــده، اظهار داشــت: به طور 
کلی براساس فعالیت های این بنادر 
قبــل از توقفات های طولانی، برای 
تجارت در دریــای خزر به حداقل 
۱۰۰ فروند کشتی با پرچم ایرانی یا 
تحت مالکیت ایران با ظرفیت مورد 
پهلوگیــری در بنادر شــمالی نیاز 
داریــم که در حال حاضر 43 فروند 
کشتی در این مســیر وجود دارد و 
این تعداد تقریبا 43 درصد ظرفیت 
مورد نیاز است. از این تعداد هم 23 
فروند متعلق به شــرکت کشتیرانی 
جمهوری اسلامی و 2۰ فروند متعلق 
به شــرکت های بخــش خصوصی 
بوده که عمر برخی از این کشــتی ها 
بسیار طولانی و هزینه نگهداری آنها 
بالاست و به همان تناسب مدیریت 
عملیات توسط این شناورها ریسک 

و شــرایط خاص خود را دارد. وی 
افزود: در بنادر شــمال قابلیت اینکه 
بتوانیــم ناوگان مورد نیاز و کافی را 
داشــته  باشــیم را نداریم و از سوی 
دیگر شــناورهای موجود براساس 
استانداردها و نرُم، در حالی که باید 
حداقل دو یا 2.5 ســرویس در ماه 
با ظرفیت کامل در این مســیر تردد 
داشــته باشد. این تعداد سرویس در 
بنادر شمالی به حداکثر یک سرویس 
در ماه رسیده و در کنار در آن به دلیل 
عمق پایین که در بنادر شمالی وجود 
دارد، کشتی ها با ظرفیت کامل تردد 
ندارند. بنابراین در این مســیر هم با 
کســری ناوگان، هم  کسری تردد و 
هم با کســری ظرفیت کشتی مواجه 
هســتیم که این سه عامل به خودی 
خود باعث انباشــت بــار در بنادر 

شــمالی شــده اند و در این شرایط 
نمی توانیم حمــل و نقل با ظرفیت 

بالا داشته باشیم.
دبیر انجمن کشــتیرانی ادامه 
داد: منظــور از مشــکل مدیریتــی 
در بندر آســتاراخان این اســت که 
امکانات لازم و توانمندی مدیریت 
امکانــات موجود، برای ســرویس 
دهی به شــناورهای ایرانی در بندر 
آســتاراخان وجود نــدارد. به رغم 
تلاش های زیاد بــرای هماهنگی ، 
اما طــرف روس نــگاه ملیتی دارد 
و همیــن امــر باعث می شــود که 
شــناورهای ایرانی ســرویس های 

مطلوبی دریافت نکنند.
پلمــه تاکیــد کــرد: اگــر از 
کشــتی های روسی اســتفاده شود 
با این مشــکل در بندر آســتاراخان 
مواجه نخواهیم بود اما طرف ایرانی 
متضــرر خواهد شــد و هزینه های 
حمــل دریایــی کالا افزایش پیدا 

می کند. 

نگاه ملیتی بنادر روسی به کشتی های ایرانی؛

 سرویس شناورهای کشورمان در خزر به نصف رسید

عضو اتاق بازرگانی ایران پاسخ داد:

مالکان با کاهش آهنگ رشد قیمت مسکن فروشنده می شوند؟

گروه اقتصــادی - عضو هیئت 
نمایندگان اتاق بازرگانی ایران می گوید، 
سیاســت های محدودکننده ارزی در 
ســال های گذشته شــبیه ابزاری برای 
تنبیه صادرکنندگان به کار رفته و همین 
موضوع فرصت جهش صادرات را از 

ایران گرفته است.
حسن فروزان فرد اظهار کرد: نحوه 
تعامل با صادرکننــدگان و چگونگی 
مدیریــت بازگشــت ارز حاصــل از 
صادرات، مسائل مهمی هستند که تا حد 
زیادی بســتر به وجود آمده در اقتصاد 
کشــور برای توسعه صادرات را تعیین 
می کنند. در ســال های گذشته و پس از 
جهش نرخ ارز، امکان آن وجود داشت 
که ما افزایش قابل توجهی در صادرات 
را به ثبت برسانیم اما چرا این فرصت از 
دست رفت؟ به دلیل اعمال سیاست های 

محدودکننده ای که باعث شــد نه تنها 
صادرکنندگان جدید وارد عرصه نشوند 
که حتی تعدادی از فعالان اقتصادی که 
پیش از این در صادرات حضور داشتند 
نیز ترجیح دادند که کار خود را متوقف 

کنند.
وی با بیــان اینکه هیچ منطقی در 
این موضوع وجود ندارد که صادرکننده 
ارز خــود را با قیمتــی پایین تر از نرخ 
بازار به فروش برســاند، تصریح کرد: 
صرف همین موضوع علامتی منفی به 
صادرکنندگانی است که قصد دارند کار 
خــود را آغاز کنند یا در مراحل ابتدایی 
تصمیم گیری هستند و این در نهایت به 

ضرر اقتصاد ایران تمام خواهد شد. در 
واقع بخش خصوصی همانطور که در 
سال های گذشته بارها تاکید کرده، امروز 
نیز معتقد است که مقرراتی تحت عنوان 
پیمان ســپاری ارزی نه تنها راهگشــا 
نیست که حتی بیشتر شبیه به وسیله ای 

برای ادب کردن صادرکنندگان است.
عضو هیئــت نماینــدگان اتاق 
بازرگانی ایران در پاســخ به این سوال 
که با توجه به محدودیت های دولت در 
دسترسی به منابع ارزی، آیا کنار گذاشتن 
پیمان سپاری ارزی، به تامین نشدن ارز 
موردنیاز بــرای واردات منجر نخواهد 
شــد؟ بیان کرد: آنچه که ما در رابطه با 

بخش خصوصــی واقعی می دانیم این 
است که این بخش نه تنها قصدی برای 
بازنگرداندن ارز ندارد که اساسا توان این 
کار را نیز نخواهد داشت. با توجه به نرخ 
بالای تورم در اقتصاد ایران، در شرایط 
فعلی نیز بسیاری از واحدهای تولیدی 
با مشکل تامین نقدینگی مواجه هستند 
و ارز حاصل از صادرات بخش مهمی 
از برنامه هــای آنها برای تامین نیازهای 

داخلی به شمار می رود.
فــروزان فرد ادامــه داد: در چنین 
بســتری، قطعــا نباید نگرانــی برای 
بازگشــت ارز بخش خصوصی وجود 
داشــته باشد. در کنار آن باید توجه کرد 

که تنها بخشــی از صادرات به وسیله 
شــرکت های غیر دولتی انجام می شود 
و ســهم بزرگی از اقتصــاد در اختیار 
شــرکت های دولتی یا خصولتی مانند 
پتروشیمی ها است. در واقع باید بر این 
موضوع تاکید کرد اساسا میزان ارزی که 
در اختیار شرکت های پتروشیمی قرار 
دارد، قابل مقایسه با مثلا صادرکننده رب 
گوجه فرنگی نیســت. از این رو دولت 
اگر هم بنا بر برنامه ریزی برای بازگشت 
ارز دارد، باید ابتدا به سراغ این شرکت ها 

و مجموعه های بزرگ برود.
وی با اشاره به پیگیری های بخش 
خصوصی در ســال های گذشته برای 

کاهش مشکلات مربوط به ارز حاصل 
از صادرات گفت: یکی از چالش هایی 
که ما در سال های آخر دولت قبل با آن 
مواجه بودیم، بحث جابجایی مکرر در 
مدیریــت وزارت صمــت و ایجاد بی 

ثباتی در این حوزه بود. 
تحــت تاثیر این شــرایط بانک 
مرکزی بــرای دوره ای در رابطه با ارز 
مستقیما ورود کرد که با توجه به اینکه 
صادرات یک موضــوع تخصصی به 
شــمار می رود، شرایط را بسیار دشوار 
کرد و ناهماهنگی های فراوانی به وجود 
آورد. امــروز نیز اگر بنا بر انتقال کمیته 
اقدام ارزی به بانک مرکزی باشد، قطعا 
اتفاق مثبتی رخ نخواهد داد و همانطور 
که رئیس اتــاق بازرگانی اعلام کرده، 
بخش خصوصی با این موضوع مخالف 

است.

گروه اقتصــادی -  طبق اعلام 
مرکز آمار، آهنگ رشــد قیمت مسکن 
در آبــان کاهش 2.4 درصدی داشــته 
امــا هنوز تعدادی از مالکان، خانه های 
خالــی خود به بازار عرضه نمی کنند و 

منتظر رشد دوباره قیمت ها هستند.
 مرکز آمار در جدیدترین گزارش 
از شاخص قیمت مصرف کننده در آبان 
۱4۰۱ اعلام کرده که قیمت مسکن کل 
کشــور در یک ماه گذشته 3.۷ درصد 
افزایش داشــته است. نرخ رشد نقطه 
به نقطه یعنی رشــد قیمت در مقایسه 
با آبان ســال گذشته هم افزایش 3۹.2 
درصدی را نشان می دهد. تورم سالیانه 
که رشــد قیمت در ۱2 ماهه منتهی به 
آبان ۱4۰۱ اســت  نیز از افزایش 3۱.5 

درصدی حکایت دارد.

مــاه قبل از آن یعنی مهرماه  ســه 
شاخص مذکور به ترتیب 6.۱ درصد، 
36.3 درصد و 3۰.3 درصد بود. بر این 
اســاس آمار روایت می کند که اگرچه 
تورم ســالیانه در آبان ۱4۰۱ با مقداری 
رشــد مواجه شده، اما در یک ماه اخیر 
از شتاب رشد نرخ مسکن 2.4 درصد 
کاسته شده است. بررسی های میدانی 
هم حاکی از آن است که قیمت مسکن 
در چند ماه گذشــته با رشد بیش از 3۰ 
درصدی روبرو شده، اما در چند هفته 
اخیر بخشی از این رشد قیمت متوقف 
شده و این امر حاکی از کنترل قیمت ها 
در این بازار است. به گفته اقبال شاکری 
عضو کمیسیون عمران مجلس، بازار 
مســکن در حال حاضر نیاز به شوک 
قیمتی دارد و به این منظور باید بخشی از 

واحد های ساخته شده در طرح نهضت 
ملی مسکن همچنین واحدهای خالی 
مانده در دســت مالکان به بازار عرضه 
شــود. در صورتی که بازار مســکن 
توسط بخش های مختلف کنترل نشود 
به سمت نابه سامانی و افزایش قیمت 
می رود بنابراین باید ابزار های مختلف 
برای کنترل این بازار در دستور کار قرار 
گیــرد.  به گفته برخی خریداران، بازار 
مسکن به سمت افزایش قیمت در حال 
حرکت است همین امر باعث شده که 
مالکان، فروش واحد های مســکونی 

خود را به تعویق بیندازند.
مالکان خانه هــای خود را 
برای گران تر شدن نگه داشته اند

در همین رابطه عباســی یکی از 
متقاضیان مســکن گفت: به هر مشاور 

املاکــی که می رویم اعــلام می کنند 
مالــکان واحد هــای خــود را برای 
افزایش قیمت مســکن نگه داشته اند. 
او می گویــد:  انتظار رشــد قیمت در 
بازار وجود دارد و فروشندگان فعلا از 
فروش واحدها منصرف شده تا شاید 
بــازار کمی جان بگیــرد و واحد های 
خــود را گران تر عرضه کنند.   این در 
حالی اســت که یکی از بنگاه داران  به 
باشــگاه خبرنگاران جوان  اعلام کرده 
اســت بازار مسکن  در نیمه دوم سال  
در شــرایط رکود تورمــی قرار دارد و 
متقاضــی چندانی برای اجاره و خرید 
وجــود ندارد، اما در این شــرایط هم 
برخی از مالکان از فرصت سوءاستفاده 
کــرده و نرخ های خود را چندین برابر 

می کنند.

بازار کنترل نشود قیمت ها 
گران تر می شود

همچنین چنــدی پیش رضایی 
کوچــی رئیــس کمیســیون عمران 
مجلس هم اعلام کرده بود بازار مسکن 
به ســمت نابه سامانی در حال حرکت 
است و در صورتی که این بازار کنترل 
نشود با رشد قیمت روبرو خواهیم شد.

به گفته رئیس کمیســیون عمران 
مجلس، برای کنترل بازار مسکن باید 
دولــت برنامه ریــزی لازم در جهت 
افزایش عرضه و کنترل قیمت  را انجام 
دهد تا شاهد بهبود و تقویت این بخش 
باشیم. براساس این گزارش  بازار اجاره 
هم در این بخش وضعیت بهتری ندارد 
و به گفته بسیاری از مستاجران با وجود 
آنکه در نیمه دوم سال هستیم اما هنوز 

در بســیاری از  مناطق فایل های اجاره 
محدود است.

بازار اجاره چشــم انتظار 
عرضه فایل های مسکونی

در همین رابطه فرهودی یکی از 
مستاجران در منطقه بیمه تهران گفت:  
از ابتدای مهر به چند بنگاه  در این منطقه  
مراجعه کرده ایم اما به نظر می رســد 
تعداد واحدهای مسکونی برای اجاره 
بســیار کاهش یافته است. او ادامه داد: 
در هر بنگاهی چند مستاجر نشسته اما 
به گفته مشــاوران املاک تعداد فایل 
ها در بســیاری از مناطق کاهش یافته 
اســت.  طبق آمارهــای مرکز آمار در 
بخش اجاره نیز قیمت ها در آبان سال 
۱4۰۱ نسبت به مهرماه همین سال 3.۷ 
درصد افزایش یافت. نرخ اجاره بها در 

مقایسه با آبان سال گذشته 3۹.۱ درصد 
و در ۱2 ماهه منتهی به آبان امسال 3۱.3 
درصد رشد داشته است. تورم اجاره بها 
در ماه گذشته )مهرماه( در سه شاخص 
رشــد ماهیانه، نقطه به نقطه و سالیانه 
بــه ترتیب 6.۱ درصــد، 36 درصد و 
3۱.۱ درصد اعلام شــد. حال با وجود 
آنکه بسیاری از کارشناسان و همچنین 

مســئولان دولتی اعلام کرده اند بازار 
اجاره و خرید و فروش مسکن در نیمه 
دوم سال به سمت رونق و ثبات قیمتی 
حرکت می کند اما بررسی های میدانی 
نشان می دهد که تاکنون اینگونه نبوده 
و دولت باید در این حوزه نظارت خود 
را افزایش دهد تا پای دلالان دوباره به 

این حوزه باز نشود.

گروه اقتصادی - عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس گفت: بر اساس 
قانون برنامه ششــم توســعه و قانون 
اساسی همه پرداخت ها و دریافت های 
شرکت های دولتی و وزارتخانه ها باید 

از طریق خزانه انجام شود.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس یازدهم در مورد اجرای حساب 
واحد خزانه در دســتگاه های اجرایی 
گفت: بر اســاس قانون برنامه ششــم 
توسعه و قانون اساسی همه پرداخت ها 

و دریافت های شــرکت های دولتی و 
وزارتخانه ها باید از طریق خزانه انجام 

شود.
وی افزود: البته در بودجه ۱4۰۱ هم 
تاکید شده که وزارت نفت باید تمامی 
حساب های خود را در خزانه داری کل 
متمرکز کند، اما بر اساس گزارش های 
واصله، ده ها شرکت وابسته به وزارت 
نفت همچنان این کار را انجام نداده اند و 
در بانک ملت شماره حساب غیرقانونی 

دارند.

نماینده مردم رشــت در مجلس 
یازدهم ادامــه داد: همچنین آن ها ده ها 
هــزار میلیارد تومان رســوب مالی در 
حســاب های خودشــان دارند و این 

خلاف قانون است.
شــد:  یــادآور  کوچکی نــژاد 
خزانه داری کل هم اعلام کرده چندین 
بار این موضوع را پیگیری و نامه ارسال 
کردیم، اما متأســفانه زیــر بار نرفتند و 
همچنان بحث انتقال حساب ها به خزانه 
بانک مرکزی باز اســت و حساب های 

غیرقانونی غیر از خزانه در بســیاری از 
شرکت ها از جمله شرکت های وابسته 

به وزارت نفت وجود دارد.
عضو مجمع نمایندگان اســتان 
گیــلان، اجرای حســاب واحد خزانه 
را راهــکاری برای مقابله با حقوق های 
نجومی دانســت و گفت: مــا اعمال 
ماده 234 را در دســتور کار قرار دادیم 
و گزارشــی را در صحن علنی مجلس 
قرائــت خواهیم کرد تــا از طریق قوه 
قضائیــه بتوانیم متخلفــان را مورد پی 

گیــرد قانونی قرار دهیــم؛ بی توجهی 
نســبت به این موضوع، مشکل ســاز 
خواهد شــد و دیوان محاسبات و سایر 
دستگاه های نظارتی نمی توانند بر روی 
هزینه کردها نظارت داشته باشند و فساد 
هــم افزایش خواهد یافــت و در حال 
تلاش برای اجرای حکم قانونی بودجه 
۱4۰۱ هستیم تا همه حساب شان را در 

خزانه داری کل متمرکز کنند.
وی در پایــان خاطرنشــان کرد: 
بی توجهی دستگاه ها نسبت به اجرای 

حســاب واحد خزانه به منزله تصرف 
غیرقانونی اموال عمومی محســوب 
می شــود و قوه قضائیه می تواند به این 
موضــوع، ورود و با متخلفان برخورد 

کند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اعلام کرد؛

بی توجهی شرکت های ذیل وزارت نفت به اجرای حساب واحد خزانه

فرصت جهش صادرات چطور از دست رفت!
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در تجــارت خارجــی عــاوه براینکــه مبلــغ آن رو بــه افزایــش اســت امــا تاکید 
مــا در وزارتخانــه بــر صــادرات کالاهــای پیچیــده اســت. یعنــی کالایــی کــه 
کمتــر کشــوری صــادر می کنــد تا قــدرت مــا را در ســطح منطقــه افزایــش دهد.


